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Paracetamol Extra Hama Pharma
CAPSULES
Paracetamol / Codeine / Caffeine
COMPOSITION: Each capsule of Paracetamol Extra Hama Pharma contains:
Paracetamol: 500 mg 
Codeine Phosphate Hemihydrate: 8 mg 
Caffeine: 30 mg
Excipients: Magnesium stearate, Maize starch.
PHARMACOLOGICAL PROPERTIES:
Pharmacodynamic properties:
Paracetamol is a well-established analgesic, caffeine has a stimulating effect on the central
nervous system and possesses a weak diuretic action. 
Codeine is a centrally acting weak analgesic. Codeine exerts its effect through µ opioid receptors,
although codeine has low affinity for these receptors, and its analgesic effect is due to its
conversion to morphine. Codeine, particularly in combination with other analgesics such as
paracetamol, has been shown to be effective in acute nociceptive pain.
PHARMACOKINETIC PROPERTIES:
Paracetamol is rapidly and almost completely absorbed from the gastrointestinal tract.
Concentration of paracetamol in plasma reaches a peak in 30-60 minutes and the plasma
half-life is 1-4 hours. Paracetamol is relatively uniformly distributed throughout most body fluids
and exhibits variable protein binding. Excretion is almost exclusively renal, in the form of
conjugated metabolites.
Codeine phosphate is well absorbed after administration and distributes widely throughout
the body. 85% of an oral dose is excreted in the urine within 24 hours, 40-70% of this being
free or conjugated codeine, 5-15% free or conjugated morphine, 10-20% free or conjugated
norcodeine, and trace amounts may be free or conjugated normorphine.
Caffeine is rapidly but irregularly absorbed after oral administration, absorption is pH-related.
After an oral dose of 100 mg, peak plasma concentrations of 1.5-2 mg/ml are attained within
1-2 hours. Plasma half-life = 4-10 hours. Caffeine rapidly distributes throughout the body
water, and is approximately 15% bound to plasma proteins. In 48 hours, 45% of a dose is
excreted in the urine as L-methylxanthine and L-methyluric acid.
INDICATIONS:
In patients older than 12 years of age for the treatment of acute moderate pain which is not
considered to be relieved by other analgesics such as paracetamol or ibuprofen alone. 
For the relief of migraine, headache, backache, rheumatic pain, period pains and dental pain.
CONTRAINDICATIONS:
• Hypersensitivity to paracetamol, caffeine, codeine, opioid analgesics or any of the other constituents.
• In all pediatric patients (0-18 years of age) who undergo tonsillectomy and/or

adenoidectomy for obstructive sleep apnea syndrome due to an increased risk of
developing serious and life-threatening adverse reactions.

• In women during breastfeeding.
• In patients for whom it is known they are CYP2D6 ultra-rapid metabolizers.
WARNINGS AND PRECAUTIONS:
• Care is advised in the administration of paracetamol to patients with renal or hepatic impairment.

The hazard of overdose is greater in those with non-cirrhotic alcoholic liver disease.
• Do not exceed the stated dose.
• Patients should be advised to consult their doctor if their headaches become persistent.
• Patients should be advised not to take other paracetamol or codeine-containing products concurrently.
• If symptoms persist consult your doctor.
• Keep out of the reach and sight of children.
• Patients with obstructive bowel disorders or acute abdominal conditions should consult a

doctor before using this product.
• Patients with a history of cholecystectomy should consult a doctor before using this product

as it may cause acute pancreatitis in some patients.
• Excessive intake of caffeine (e.g. coffee, tea and some canned drinks) should be avoided

while taking this product.
CYP2D6 metabolism: Codeine is metabolized by the liver enzyme CYP2D6 into morphine, its
active metabolite. If a patient has a deficiency or is completely lacking this enzyme an
adequate analgesic effect will not be obtained. 

Post-operative use in children: There have been reports in the published literature that
codeine given post-operatively in children after tonsillectomy and/or adenoidectomy for
obstructive sleep apnea, led to rare, but life threatening adverse events. All children received
doses of codeine that were within the appropriate dose range; however, there was evidence
that these children were either ultra-rapid or extensive metabolizers in their ability
to metabolize codeine to morphine.
Children with compromised respiratory function: Codeine is not recommended for use in children
in whom respiratory function might be compromised including neuromuscular disorders,
severe cardiac or respiratory conditions, upper respiratory or lung infections, multiple trauma
or extensive surgical procedures. These factors may worsen symptoms of morphine toxicity.
UNDESIRABLE EFFECTS:
Paracetamol

* There have been cases of bronchospasm with paracetamol, but these are more likely
in asthmatics sensitive to aspirin or other NSAIDs.
Caffeine

When the recommended paracetamol-caffeine-codeine dosing regimen is combined with
dietary caffeine intake, the resulting higher dose of caffeine may increase the potential for
caffeine-related adverse effects such as insomnia, restlessness, anxiety, irritability,
headaches, gastrointestinal disturbances and palpitations.
Codeine

Effects on ability to drive and use machines:
Patients should be advised not to drive or operate machinery if affected by dizziness
or sedation.
DRUG INTERACTIONS:
Paracetamol: The speed of absorption of paracetamol may be increased by metoclopramide
or domperidone and absorption reduced by colestyramine. The anticoagulant effect of
warfarin and other coumarins may be enhanced by prolonged regular daily use of paracetamol
with increased risk of bleeding; occasional doses have no significant effect.
Codeine: Codeine may antagonize the effects of metoclopramide and domperidone on
gastrointestinal motility.

Codeine potentiates the central depressive effects of central nervous system depressants including
alcohol, anaesthetics, hypnotics, sedatives, tricyclic antidepressants and phenothiazines.
MAOIs taken with pethidine have been associated with severe CNS excitation or depression
(including hypertension or hypotension). Although this has not been documented with codeine,
it is possible that a similar interaction may occur and therefore the use of codeine should be
avoided while the patient is taking MAOIs and for 2 weeks after MAOI discontinuation.
Opiate analgesics may interact with monoamine oxidase inhibitors (MAOI) and result
in serotonin syndrome. 
PREGNANCY AND LACTATION:
Pregnancy: Use during pregnancy should be avoided, unless advised by a physician. This
includes maternal use during labor because of the potential for respiratory depression in the
neonate.
The safety of paracetamol-caffeine-codeine during pregnancy has not been established
relative to the possible adverse effects of fetal development and should be avoided during
pregnancy due to the possible increased risk of lower birth weight and spontaneous abortion
associated with caffeine consumption.
Lactation: Codeine should not be used during breastfeeding.
At normal therapeutic doses codeine and its active metabolite may be present in breast milk
at very low doses and is unlikely to adversely affect the breast fed infant.
However, if the patient is an ultra-rapid metabolizer of CYP2D6, higher levels of the active
metabolite, morphine, may be present in breast milk and on very rare occasions may result
in symptoms of opioid toxicity in the infant, which may be fatal.
Although significant caffeine toxicity has not been observed in breastfed infants, caffeine may
have a stimulating effect on the infant.
Due to the caffeine content of this product it should not be used if you are pregnant or breastfeeding. 
OVERDOSE: Overuse of this product, defined as consumption of quantities in excess of the
recommended dose, or consumption for a prolonged period of time may lead to physical or
psychological dependency. Symptoms of restlessness and irritability may result when
treatment is stopped.
Codeine: The effects in overdosage will be potentiated by simultaneous ingestion of alcohol
and psychotropic drugs.
Symptoms: An overdose of codeine is characterized, in the first phase, by nausea and
vomiting. An acute depression of the respiratory center can cause cyanosis, slower breathing,
drowsiness, ataxia and, more rarely, pulmonary edema. Respiratory pauses, miosis, convulsion,
collapse and urine retention. Signs of histamine release have been observed as well.
Management: This should include general symptomatic and supportive measures including
a clear airway and monitoring of nvital signs until stable. Consider activated charcoal if an
adult presents within one hour of ingestion of more than 350 mg or a child more than 5 mg/kg.
Give naloxone if coma or respiratory depression is present. Naloxone is a competitive
antagonist and has a short half-life, so large and repeated doses may be required in
a seriously poisoned patient. Observe for at least four hours after ingestion, or eight hours if
a sustained release preparation has been taken.
Paracetamol: Liver damage is possible in adults who have taken 10 g or more of paracetamol.
Ingestion of 5 g or more of paracetamol may lead to liver damage if the patient has risk factors.
Risk Factors:
If the patient
Is on long term treatment with carbamazepine, phenobarbitone, phenytoin, primidone,
rifampicin, St John's Wort or other drugs that induce liver enzymes.
Or
Regularly consumes ethanol in excess of recommended amounts.
Or
Is likely to be glutathione deplete e.g. eating disorders, cystic fibrosis, HIV infection,
starvation, cachexia.
Symptoms: Symptoms of paracetamol overdose in the first 24 hours are pallor, nausea,
vomiting, anorexia and abdominal pain. Liver damage may become apparent 12 to 48 hours
after ingestion. Abnormalities of glucose metabolism and metabolic acidosis may occur. In
severe poisoning, hepatic failure may progress to encephalopathy, hemorrhage,
hypoglycemia, cerebral edema and death. Acute renal failure with acute tubular necrosis,
strongly suggested by loin pain, hematuria and proteinuria, may develop even in the absence
of severe liver damage. Cardiac arrhythmias and pancreatitis have been reported.
Management: Immediate treatment is essential in the management of paracetamol overdose.
Despite a lack of significant early symptoms, patients should be referred to hospital urgently

for immediate medical attention.
Symptoms may be limited to nau-
sea or vomiting and may not
reflect the severity of overdose or
the risk of organ damage.
Treatment with activated charcoal should be considered if the overdose has been taken
within 1 hour. Plasma paracetamol concentration should be measured at 4 hours or later
after ingestion (earlier concentrations are unreliable). Treatment with N-acetylcysteine may
be used up to 24 hours after ingestion of paracetamol, however, the maximum protective
effect is obtained up to 8 hours post-ingestion. The effectiveness of the antidote declines
sharply after this time. If required the patient should be given intravenous N-acetylcysteine,
in line with the established dosage schedule. If vomiting is not a problem, oral methionine
may be a suitable alternative for remote areas, outside hospital. 
Caffeine:
Symptoms and signs: Overdose of caffeine may result in epigastric pain, vomiting, diuresis,
tachycardia or cardiac arrhythmia, CNS stimulation (insomnia, restlessness, excitement,
agitation, jitteriness, tremors and convulsions).
It must be noted that for clinically significant symptoms of caffeine overdose to occur with this product,
the amount ingested would be associated with serious paracetamol-related liver toxicity.
Management: Patients should receive general supportive care (e.g. hydration and
maintenance of vital signs). The administration of activated charcoal may be beneficial when
performed within one hour of the overdose, but can be considered for up to four hours after
the overdose. The CNS effects of overdose may be treated with intravenous sedatives.
Summary: Treatment of overdose with Paracetamol Extra Hama Pharma Tablets requires
assessment of plasma paracetamol levels for antidote treatment, with signs and symptoms of
codeine and caffeine toxicity being managed symptomatically.
DOSAGE AND METHOD OF ADMINISTRATION:
Adults (including the elderly): 2 tablets up to 3 or 4 times a day if necessary. The dose should
not be repeated more frequently than every four hours, and not more than 4 doses should be
given in any 24 hour period. 
Pediatric population:
Children and adolescents aged 12 – 18 years: 2 tablets up to 3 or 4 times a day if necessary.
The dose should not be repeated more frequently than every four hours, and not more than
4 doses should be given in any 24 hour period. 
Children aged less than 12 years: Codeine should not be used in children below the age of
12 years because of the risk of opioid toxicity due to the variable and unpredictable
metabolism of codeine to morphine.
For oral administration only.
The duration of treatment should be limited to 3 days and if no effective pain relief is achieved
the patients/carers should be advised to seek the views of a physician.
PACKING:
2 blisters, each contains 10 capsules/carton box.
STORAGE CONDITIONS:
“Store at room temperture below 25° C”

“Keep out of Reach of Children” 

THIS IS A MEDICAMENTTPP1205607
A medicament is a product but unlike any other products.
A medicament is a product which affects your health, and its consumption contrary to
instructions is dangerous for you.
Follow strictly the doctor’s prescription, the method of use and the instructions of the
pharmacist who sold the medicament. The doctor and the pharmacist are experts in
medicine, its benefits and risks.
Do not by yourself interrupt the period of treatment prescribed for you.
Do not repeat the same prescription without consulting your doctor.

– 
–

–

–
–

KEEP MEDICAMENTS OUT OF REACH OF CHILDREN
(Council of Arab Health Ministers)                                                  (Arab Pharmacists Association)

Manufactured by: 
HAMA PHARMA Hama - Syria
Tel.: +963 33 8673941  Fax: +963 33 8673943

Body System Undesirable effect

Blood and lymphatic system disorders Thrombocytopenia Agranulocytosis

Immune system disorders

Anaphylaxis 
Cutaneous hypersensitivity reactions including skin rashes,
angioedema and Stevens Johnson syndrome/toxic epidermal
necrolysis 

Respiratory, thoracic and mediasti-
nal disorders Bronchospasm*

Hepatobiliary disorders Hepatic dysfunction

Body System Undesirable effect

Psychiatric disorders Drug dependency can occur after prolonged use of codeine
at higher doses 

Gastrointestinal disorder Constipation, nausea, vomiting, dyspepsia, dry mouth, acute
pancreatitis in patients with a history of cholecystectomy 

Nervous system disorder Dizziness, worsening of headache with prolonged use,
drowsiness. 

Renal and urinary disorders Difficulty with micturition 

Skin and subcutaneous tissue disorderPruritus, sweating

Body System Undesirable effect

Central nervous system Nervousness 
Dizziness 
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تايلآ’ا مادختصسا وأا ةدايقلا مدعب ىصضرملا حصصن يغبني:تايلآلإ مإدختصسإ وأإ ةدايقلإ ىلع تإريثأاتلإ
.نيكرت وأا راودب ةباصصإ’ا دنع
:ةيئإودلإ تÓخإدتلإ
هصصاصصتما عجارتي دقو نوديريبمودلا وأا دياماربولكوتيملا ةطصساوب لوماتيصسارابلا سصاصصتما ةعرصس ديزت دق :لوماتيصسارابلا
مادختصس’ا ةطصساوب رثختلل ةداصضملا ىرخأ’ا تانيراموكلاو نيرافراولا تاريثأات ززعتت دقو .نيماريتصسيلوكلا ةطصساوب
.اًماه اًريثأات ةيصضرعلا تاعرجلل سسيل  ؛فيزنب ةباصصإ’ا رطخ ةدايز ىلإا يدؤوي اذهو لوماتيصسارابلل لوطملاو يمويلا
يوقي .ةيوعملا/ةيدعملا ةكرحلا ىلع نوديريبمودلاو دياماربولكوتيملا تاريثأات نيئدوكلا سضهاني دق:نيئدوكلإ
ةطبثملا ةيزكرملا تاريثأاتلا نم نيئدوكلا
تاداصضم ،تائدهملا ،تامونملا ،ةماعلا تاردخملا ،لوحكلا ةنمصضتم يزكرملا يبصصعلا زاهجلا تاطبثمل
.تانيزايثونيفلاو ةقلحلا ةيثÓث بائتك’ا
زاهجلا يف ديدصش دومخ وأا ةديدصش ةراثإا ثودح نيديثيبلا عم زاديصسكأا ونيمأا ونوملا تاطبثم ءاطعإا طبترا دقل
نكل ،نيئدوكلا عم قثوي مل اذه نأا نم مغرلا ىلعو .(طغصضلا طوبه وأا طغصضلا عافترا اًنمصضتم) يزكرملا يبصصعلا
ونوملا تاطبثم لوانت ءانثأا نيئدوكلا مادختصسا بنجت يغبني هنإاف كلذلو لخادتلا سسفن لصصحي نأا نكمملا نم
.اهلوانت فقو نم نيعوبصسأا لÓخو زاديصسكأا ونيمأا
.نينوتوريصسلا ةمزÓتم كلذ نع جتنيو زاديصسكأا ونيمأا ونوملا تاطبثم عم ةينويفأ’ا تانكصسملا لخادتت دق
:عاصضرإلإو لمحلإ
ءانثأا مأ’ا ىلع اذه قبطنيو .بيبطلا ةراصشتصساب ’إا لمحلا ةرتف لÓخ رصضحتصسملا مادختصسا مدع يغبني:لمحلإ
.دولوملا دنع يصسفنت طيبثت ثودح لامتحا ببصسب سضاخملا
ينينجلا روطتلا ىلع ةلمتحملا ةيبناجلا راثآ’ا ببصسب لمحلا ةرتف لÓخ رصضحتصسملا مادختصسا ةمÓصس تبثت مل
سضاهجإا ثودح ةروطخو دولوملا نزو يف سضافخنا ثودح ةروطخ دايدزا ببصسب لمحلا ةرتف لÓخ هبنجت يغبنيو
.نيئفاكلا لوانتب طبترم يئاقلت
.عاصضرإ’ا ةرتف لÓخ نيئدوكلا لوانت مدع يغبني :عاصضرإلإ
ريغ نمو اًدج ةليلق تايمكب عصضرملا مأ’ا بيلح يف لاعفلا هبلقتصسمو نيئدوكلا رهظي دق ةيدايتع’ا تاعرجلا يف
.عيصضرلا لفطلا ىلع ةيبناجلا تاريثأاتلا روهظ لمتحملا
نم ىلعأا تايوتصسم نإاف،6D2PYC ربع بÓقتصس’ا ةعرصس قئاف عونلا نم ةصضيرملا تناك اذإا ،ةيناث ةيحان نم
دنع ينويفأ’ا ممصستلا سضارعأا ببصسي دق ةردان ت’اح يفو مأ’ا بيلح يف رهظت دق ،نيفروملا ،لاعفلا بلقتصسملا
.ةتيمم نوكت دق يتلاو ،عيصضرلا
.عيصضرلا ىلع هبنم ريثأات نيئفاكلل نوكي دق ،عصضرلا لافطأ’ا دنع نيئفاكلاب ممصست ثودح دهاصشي مل هنأا مغر
.عاصضرإ’او لمحلا ةرتف لÓخ رصضحتصسملا مادختصسا مدع يغبني رصضحتصسملا يف نيئفاكلا دوجو ببصسب

،ةددحملا تاعرجلا نع ةدئاز تايمك لوانت وهو ،رصضحتصسملا اذهل طرفملا مادختصس’ا نإا:ةعرجلإ طرف
.يصسفنلا وأا يدصسجلا دامتع’ا ىلإا يدؤوي دق ةلوطم ةرتفل هلوانت وأا
.ةجلاعملا فقو دنع ةيجويهلاو لملمتلا نم ت’اح ثدحت دق
.ةيصسفنلا ةيودأ’او لوحكلا لوانت دنع ةطرفملا ةعرجلا تاريثأات دادزت:نيئدوكلإ
زكرمل داحلا طيبثتلا ببصسي دق .ءايقإ’او نايثغلاب ،لوأ’ا روطلا يف ،نيئدوكلا ةعرج طرف زيمتي :ضضإرعألإ
،ةقدحلا سضبقت ،ةيصسفنت تافقو .ةيوئر ةمذو ،ةردن رثكأابو ،حنرت ،سساعن ،سسفنتلا ءطب ،قارز ثودح سسفنتلا
.اًصضيأا نيماتصسيهلا ررحتل تامÓع تظحول دقو .لوب سسابحناو طهو ،جÓتخا
ىتح ةيويحلا تامÓعلا ةبقارمو ةيوهتلا اهيف امب ةمعادو ةيصضرع ةماع تاءارجإا نمصضتي:يجÓعلإ ريبدتلإ
يتلا ةطرفملا ةعرجلا لوانت نم ىلوأ’ا ةعاصسلا لÓخ نيغلابلل طصشنملا محفلا ءاطعإا نكمي .سضيرملا رقتصسي
.غلك/غلم5 زواجتت يتلا تاعرجلاب لافطأÓل وأا غلم05٣ زواجتت
فصصنو يصسفانت سضهانم نع ةرابع نوصسكولانلا نإا .يصسفنت طيبثت وأا ةبوبيغ ثودح دنع نوصسكولانلا ءاطعإا نكمي
.ريطخ ممصستب نيباصصملا ىصضرملا دنع ةرركتمو ةريبك تاعرج ءاطعإا رمأ’ا بلطتي دق كلذل ،ريصصق هرمع
.ررحتلا ةديدم تارصضحتصسملا مادختصسا دنع تاعاصس نامث وأا ،عÓتب’ا دعب تاعاصس عبرأا نع لقت ’ ةرتفل سضيرملا بقار
لوانتو .لوماتيصسارابلا نم رثكأا وأا غ0١ لوانت دنع نيغلابلا دنع ةيدبك ةيذأاب ةباصصإ’ا لمتحي:لوماتيصسإرابلإ
.ةروطخلا لماوع يوذ ىصضرملا دنع ةيدبك ةيذأا ببصسي دق لوماتيصسارابلا نم قوف امو غ5
:ةروطخلإ لمإوع

،نود-ي-م-ير-ب-لا ،ن-ي-ئو-ت-ي-ن-ي-ف-لا ،نو-ت-ي-برا-بو-ن-ي-ف-لا ،ن-ي-ب-يزا-ما-برا-ك-لا-ب د-مأ’ا ل-يو-ط جÓ-ع-ل ع--صضخ--ي سضير--م--لا نا--ك اذإا
.دبكلا تاميزنأا زفحت يتلا ىرخأ’ا ةيودأ’ا وأا نوج تناصس ةبصشع ،نيصسيبمافيرلا
.ةحومصسملا نم ربكأا تايمكب مظتنم لكصشب لوحكلا لوانتي وأا
سصقن سسوريفب ىودعلا ،يصسيك فيلت ،لكأ’ا تابارطصضا لثم نويثاتولغلل اًذفنتصسم نوكي نأا حجرملا نم وأا
.فند ،ةصصمخملا ،بصستكملا ةعانملا
حبصصي دق .ينطب ملأاو مهق ،ءايقإا ،نايثغ ،بوحصش يه ىلوأ’ا ةعاصس٤2 لـا يف لوماتيصسارابلا ةعرج طرف سضارعأا نإا :ضضإرعألإ

امراف ةامح إرتصسكإإ لوماتيصسإراب
(لوصسبك)
(Úئفاك / Úئدوك / لوماتيصساراب)

ماد-خ-ت-صسا ل-ب-ق بي-ب-ط-لا ةرا-صشت-صسا ةرار-م-لا لا-صصئ-ت-صسا ة-ي-ل-م-ع م-ه-ل تير-جأا نأاو ق-ب-صس ن-يذ-لا ى-صضر-م--لا ى--ل--ع-
.ىصضرملا سضعب دنع سسايركنبلا يف داح باهتلا ببصسي دق هنأ’ رصضحتصسملا

.رصضحتصسملا لوانت ءانثأا (ةبلعملا تابورصشملا سضعبو ياصشلا ،ةوهقلا :لثم) نيئفاكلل طرفملا لوانتلا بنجت يغبني-
.نيفروملا لاعفلا هبلقتصسم ىلإا6D2PYC دبكلا ميزنأا ةطصساوب نيئدوكلا بلقتصسي:6D2PYC ـلإ بÓقتصسإ
.فاك نكصسم ريثأات ىلع لصصحي نلف ميزنأ’ا اذهل اًمامت دقتفي وأا زوع نم يناعي سضيرملا ناك اذإا
ي-ف ت’ا-ح تل-ج--صس د--ق--ل:ة-ي-حإر-ج-لإ تا-ي-ل-م-ع-لإ د-ع-ب لا-ف-طألإ د-ن-ع ر-صضح-ت-صسم-لإ مإد-خ-ت--صسإ
وأا/و نيتزوللا لاصصئتصسا لثم ةيحارجلا تايلمعلا دعب لافطأÓل نيئدوكلا يطعأا امدنع هنأاب ةروصشنملا سصوصصنلا
اهنكل ةردان ةيبناج تاريثأات روهظ ىلإا ىدأا ،يمونلا يدادصسن’ا سسفنلا عاطقنا ةمزÓتم جÓعل يدغلا لاصصئتصس’ا
دقف ،لاح لك ىلع ؛بصسانملا ةعرجلا لاجم نمصض نيئدوكلا نم تاعرج اوقلت لافطأ’ا عيمج .ةايحلل ةددهم
.نيفروملا ىلإا نيئدوكلا بÓقتصسا يف ةعرصسلا يقئاف نيبلقتصسم لافطأ’ا ء’ؤوه نأا ىلع ليلد دوجو نيبت
لافطأ’ا دنع نيئادوكلا لامعتصساب ىصصوي ’ :رطخلل ةصضرعملإ ةيصسفنتلإ ةفيظولإ يوذ لافطألإ
يصسفنتلا زاهجلا وأا بلقلا سضارمأا ،ةيلصضعلا ةيبصصعلا تابارطصض’ا ةنمصضتم رطخلل ةصضرعملا ةيصسفنتلا ةفيظولا يوذ
دق .قاطنلا ةعصساو ةيحارجلا تايلمعلا وأا ةددعتملا حوصضرلا ،نيتئرلا وأا يولعلا يصسفنتلا زاهجلا تاناتنإا ،ةديدصشلا
.نيفروملاب ممصستلا سضارعأا ةدايز لماوعلا هذه ببصست
:ةيبناجلإ تإريثأاتلإ
:لوماتيصسارابلا

يوذ ىصضرملا دنع اًثودح رثكأا تاباصصإ’ا هذه نكل ،لوماتيصسارابلا لوانت عم يبصصق جنصشتب تاباصصإا تلجصس
.ةيديئوريتصسلا ريغ باهتل’ا تاداصضم وأا نيريبصسأ’ا هاجت ةيصساصسحلا
:نيئفاكلا

،اهب حوصصنملا ةعرجلا نمصض نيئدوك-نيئفاك-لوماتيصساراب ةبيكرتلا عم ةكراصشملاب يئاذغلا نيئفاكلا لوانت دنع
،ةيجويه ،قلق ،لملمت ،قرأا لثم ةيبناجلا تاريثأاتلاب ةباصصإ’ا لامتحا ةدايز نيئفاكلا نم ايلعلا ةعرجلا ببصست دق
.ناقفخو ةيمصضه تابارطصضا ،عادصص
:نيئدوكلا

:امراف ةامح ارتسسكإا لوماتيسساراب رصضحتصسم نم ةدحاولا ةلوصسبكلا يوحت:بيكرتلإ
غلم005 :لوماتيصساراب
غلم٨ :تافصسوف نيئدوك

غلم0٣ :نيئفاك
.ةرذلا ءاصشن ،مويزنغملا تاريتصس :تاغاوصسلا
:ةيئإودلإ ضصإوخلإ
زاهجلا ىلع اًهبنم اًريثأات كلميف نيئفاكلا امأا ،ةيلاعفلا ديج ملأا نكصسم لوماتيصسارابلا ربتعي :ةيئاودلا تاريثأاتلا
.لوبلل فيعصض ردم هنوك ىلإا ةفاصضإ’اب يزكرملا يبصصعلا
،ةينويفأ’ا تÓبقتصسملا ربع هلعف نيئدوكلا سسرامي .يزكرم ريثأات وذ فيفخ ملأا نكصسم نع ةرابع نيئدوكلا امنيب

ىلإا هلوحت ىلإا ىزعي ملأÓل نكصسملا هريثأاتو ،تÓبقتصسملا هذهل ةصضفخنم ةفلأا هيدل نيئدوكلا نأا نم مغرلا ىلع
يف لوماتيصسارابلا لثم ىرخأ’ا تانكصسملا عم هتكراصشم دنع اًصصوصصخو هتيلاعف نيئدوكلا رهظأا دقل .نيفروملا
.داحلا ملأ’ا نيكصست
.يمصضهلا زاهجلا لبق نم عيرصسو اًبيرقت لماك لكصشب لوماتيصسارابلا سصاصصتما متي:ةيئإودلإ كئإرحلإ
-١ نيب حوارتي يلصصملا هرمع فصصنو ةقيقد0٦-0٣ لÓخ يمظعأ’ا هزيكرت ىلإا لصصملا يف لوماتيصسارابلا لصصي

تانيتوربب اًعونتم اًطابترا يدبيو مصسجلا لئاوصس مظعم يف سسناجتم لكصشب لوماتيصسارابلا عزوتي .تاعاصس٤
.ةنرتقم تابلقتصسم لكصش ىلع ،اًبيرقت طقف يولك حارطإ’او .لصصملا
ةيومفلا ةعرجلا نم %5٨ حرطي .مصسجلا لماك يف عصساو لكصشب عزوتيو هئاطعإا دعب اًديج تافصسوف نيئدوكلا سصتميُ
%02-0١ ،رح وأا نرتقم نيفروم %5١-5 ،رح وأا نرتقم نيئدوك لكصش ىلع اهنم %0٧-0٤ ،ةعاصس٤2 لÓخ لوبلا يف
.رح وأا نرتقم نيفرومرون نوكت دق ةفيفط تايمكو ،رح وأا نرتقم نيئدوكرون
ةيومف ةعرج دعبHp. ـلا ىلع سصاصصتم’ا دمتعي ،مظتنم ريغ لكصشب نكلو اًيومف هئاطعإا دعب ةعرصسب نيئفاكلا سصتمي
يلصصملا هرمع فصصن .ةعاصس2-١ لÓخ لم/غكم2-5.١ ـب ردقت يتلاو ىمظعلا هزيكارت غلبي ،غلم00١ اهردق
.لصصملا تانيتوربب اًبيرقت %5١ ةبصسنب طبتريو ،مصسجلا هايم يف اًعيرصس نيئفاكلا رصشتني .تاعاصس0١-٤ نيب حوارتي

.ديصسأا كيروي ليتيم-L و نيتنازك ليتيم-L لكصش ىلع لوبلا يف ةعرجلا نم %5٤ حرطي ،ةعاصس٨٤ لÓخ
داحلا ملأ’ا ةجلاعمل ةنصس2١ نصس مهرامعأا زواجتت نيذلا ىصضرملل رصضحتصسملا فصصوي:تابابطتصسلإ
.مهدحول نيفوربوبيإ’ا وأا لوماتيصسارابلا لثم ىرخأ’ا تانكصسملا ةطصساوب هؤوافصش نكمي ’ يذلاو طصسوتملاو
.نانصسأ’ا ملأاو ةيرهصشلا ةرودلا ملأا ،يمزتامورلا ملأ’ا ،رهظلا ملأا ،عادصصلا ،ةقيقصشلا ملأا ةجلاعمل همادختصساب ىصصوي

:بابطتصسلإ تإداصضم
.ىرخأ’ا تانوكملا نم يأا وأا ةينويفأ’ا تانكصسملا ،نيئدوكلا ،نيئفاكلا ،لوماتيصسارابلا هاجت ةيصساصسحلا طرف-
وأا/و نيتزوللا لاصصئتصسا ةيلمعل نيعصضاخلاو ةنصس٨١-0 نيب مهرامعأا حوارتت نيذلا لافطأ’ا ىصضرملا عيمج-

ةيبناج راثآا روهظ ةروطخ ةدايز ببصسب يمونلا يدادصسن’ا سسفنلا عاطقنا ةمزÓتم جÓعل يدغلا لاصصئتصس’ا
.ةايحلل ةددهمو ةريطخ

.تاعصضرملا ءاصسنلا-
.6D2PYC ـلا ربع بÓقتصس’ا يف ةعرصسلا وقئاف مهنأاب مهنع فورعملا ىصضرملا-
:تإريذحتلإو تاطايتحلإ
ةروطخ ديازتت .يدبك وأا يولك لÓتعاب نيباصصملا ىصضرملل لوماتيصسارابلا ءاطعإا دنع رذحلا ذاختاب حصصني-

.يعمصشت ريغ يلوحك يدبك سضرمب نيباصصملا ىصضرملا دنع ةعرجلا طرفب ةباصصإ’ا
.ةددحملا ةعرجلا زواجت مدع يغبني-
.مهيدل عادصصلا رارمتصسا لاح يف بيبطلا ةراصشتصسا ةرورصضب ىصضرملا حصصن يغبني-
نيئدوكلا وأا لوماتيصسارابلا ىلع ةيواحلا ىرخأ’ا تارصضحتصسملا لوانت مدعب ىصضرملا ةيعوت بجي اًصضيأا-

.رصضحتصسملا لوانت عم نمازتلاب
.بيبطلا ةراصشتصسا يغبني سضارعأ’ا ترمتصسا اذإا-
.لافطأ’ا لوانتم نع اًديعب رصضحتصسملا ظفحي-
لبق بيبطلا ةراصشتصسا ةداح ةينطب سضارمأاب وأا ءاعمأ’ا دادصسنا تابارطصضاب نيباصصملا ىصضرملا ىلع بجي-

.رصضحتصسملا مادختصسا

نم ةعاصس٨٤ ىلإا2١ لÓخ اًيلج يدبكلا فلتلا
.ةطرفملا ةعرجلا لوانت
بÓ---ق---ت---صسا ي---ف تاذوذ---صش ثد---ح---ت د---ق
ي-ف .ي-بÓ-ق-ت-صس’ا سضا-م-ح--لاو زو--كو--ل--غ--لا
دق .ةافوو ةيغامد ةمذو ،مدلا ركصس طوبه ،فيزن ،يغامد لÓتعا ىلإا يدبكلا لصشفلا روطتي دق ،ديدصشلا ممصستلا
ةينيتوربلا ةليبلاو ةيومدلا ةليبلا ،ينطقلا ملأ’اب هيلع لدتصسي ،داح يبيبن رخنتب بوحصصم داح يولك لصشف ثدحي

.سسايركنبلا باهتلاو ةيبلقلا ةيمظنÓلا نم ت’اح تلجصسو .ةديدصش ةيدبك ةيذأاب ةباصصإ’ا مدع لاح يف ىتح
دنع ىتح .لوماتيصسارابلا ةعرج طرفل يجÓعلا ريبدتلا يف ةيرورصض ةرصشابملا ةجلاعملا نإا :يجÓعلإ ريبدتلإ
نوكت دق .ةرصشابم ةيبط ةياعرل عصضخيل ةرصشابم ىفصشتصسملا ىلإا سضيرملا لقن يغبني ،ةركبملا سضارعأÓل راقتف’ا
.يوصضع ررصضب ةباصصإا ةروطخ وأا ةطرفملا ةعرجلا ةدصش سسكعت ’ دقو ءايقإ’ا وأا نايثغلاب ةدودحم سضارعأ’ا
زيكرت سسايق يغبني امك .ةطرفملا ةعرجلا لوانت نم ةعاصس لÓخ طصشنملا محفلاب جÓعلا رابتع’ا نيعب ذخؤوي
.(اهيلع دمتعي ’ ةركبملا زيكارتلا) ةطرفملا ةعرجلا لوانت نم رثكأا وأا تاعاصس عبرأا دعب لصصملا يف لوماتيصسارابلا
نكل ،لوماتيصسارابلا نم ةطرفم ةعرج لوانت نم ةعاصس٤2 لÓخ نيئتصسيصس ليتيصسأاN ـلاب جÓعلا مادختصسا نكمي
دنع .تقولا اذه دعب ةدحب قايرتلا ريثأات ردحني  .تاعاصس٨ لÓخ يمظعأ’ا يئاقولا ريثأاتلا ىلع لوصصحلا متي
اذإا .ةتبثملا ةعرجلل ينمزلا لودجلا عم اًيصشامت ،يديرولا نيئتصسيصس ليتيصسأاN ـلا سضيرملا ءاطعإا بجي ةجاحلا
.ىفصشتصسملا جراخ ،ةيئانلا قطانملا يف بصسانم ليدبك يومفلا نينويثيملا مادختصسا نكمي ،ةلكصشم ءايقإ’ا نكي مل
:نيئفاكلإ
بلقلا عرصست ،لوبلا راردإا ،ءايقإا ،يفوصسرصش ملأاب ةباصصإا نيئفاكلا ةعرج طرف نع جتني دق :ضضإرعألإو تامÓعلإ
.(تاجÓتخاو سشاعترا ،ديدصش قلق ،ناجيه ،ةراثإا ،لملمت ،قرأا) يزكرملا يبصصعلا زاهجلا هيبنت ،ةيبلق ةيمظن’ وأا
رصضحتصسملا اذه مادختصسا دنع نيئفاكلا ةعرج طرفل ةرطخلا ةيريرصسلا سضارعأ’ا ثودحل هنأا ةظحÓم بجي
.لوماتيصسارابلا اهببصسي يتلا ةديدصشلا ةيدبكلا ةيمصسلا عم ةقفارتم نوكتصس
.(ةيويحلا تامÓعلا ىلع ظافحلاو ةهامإ’ا :لثم) ةمعاد ةماع ةياعر ىصضرملا ىقلتي نأا بجي :يجÓعلإ ريبدتلإ
’ ةرتفل همادختصسا نكميو ،ةطرفم ةعرج لوانت نم ةدحاو ةعاصس لÓخ طصشنملا محفلا ءاطعإا اًديفم نوكي دق
مادختصساب يزكرملا يبصصعلا زاهجلا ىلع ةعرجلا طرف تاريثأات جÓع نكمي .اهلوانت نم تاعاصس عبرأا زواجتت
.ةيديرولا تائدهملا
جÓعلا لجأا نم امزÓبلا يف لوماتيصسارابلا تايوتصسمل اًمييقت رصضحتصسملا ةعرج طرف جÓع بلطتي:ةصصÓخلإ
.اًيصضرع نيئفاكلاو نيئدوكلا ممصست سضارعأاو تامÓع ةجلاعم عم ،قايرتلاب
:لامعتصسلإ ةقيرطو ةعرجلإ
ةيراركت ةدايز مدع يغبني .ةرورصضلا دنع اًيموي تارم٤ وأا٣ ىتح ناتطوغصضم :(نصسلا رابك مهيف امب) نوغلابلا
.ةعاصس٤2 لÓخ تاعرج٤ نم رثكأا ء اطعإا مدع يغبنيو ،تاعاصس٤ لك ةعرج نع ديزي امل ةعرجلا
:لافطألإ ىصضرملإ
تارم٤ وأا٣ ىتح ناتطوغصضم:ةنصس81-21 نيب مهرامعأإ حوإرتت نيذلإ نوقهإرملإو لافطألإ
رثكأا ءاطعإا مدع يغبنيو ،تاعاصس٤ لك ةعرج نع ديزي امل ةعرجلا ةيراركت ةدايز مدع يغبني .ةرورصضلا دنع اًيموي
.ةعاصس٤2 لÓخ تاعرج٤ نم
ببصسب ةنصس2١ رمع نود لافطأ’ا دنع نيئدوكلا لامعتصسا مدع يغبني:ةنصس21 رمع نود لافطألإ

.نيفروملا ىلإا نيئدوكلل عقوتملا ريغو عونتملا بÓقتصس’ا ىلإا دوعي اذهو نويفأ’ا ةيمصسب ةباصصإ’ا ةروطخ
.طقف يومفلا لامعتصسÓل
.بيبطلا ةراصشتصسا ةياعرلا ومدقم وأا/ىصضرملا ىلع يغبني ملأÓل لاعف نيكصست ثدحي مل اذإاو مايأا٣ ةجلاعملا ةرتف زواجتت ’أا بجي
:ةئبعتلإ
.ت’وصسبك0١ يوحي رتصسيلب لكو (2) ددع رتصسيلب يوحت نوتركلا نم ةبلع
:ظفحلإ طورصش
.م°52 نم لقأا ةفرغلا ةرارح ةجرد يف ظفحي
.لافطأ’ا لوانتم نع اًديعب ظفحي

 :جاـــتنإا
ةيروصس - ةامحامراف ةامح
 +٣٤٩٣٧٦٨٣٣٣٦٩ :سسكاف  +١٤٩٣٧٦٨٣٣٣٦٩ :فتاه

TPP1207317 ءإودإذـــــهنإإ
.تارصضحتــصسŸا نـم هÒــــغك سسـيل نكلو رصضحتـصسم ءاودـــلا
.رطـخلل كصضرـعي تاميلـعتلل اًفÓـخ هكÓهتـصساو ،كتـحصص ىلــع رـثؤوي رصضحتـصسم ءاودـــلا
Ê’ديــصصلا تاميلـــعتو ،اهيلــع سصوـصصنŸا لامعتــصس’ا ةــقيرطو بــيـبطلا ةــفصصو ةــقدب عـــبتا
.هررـصضو هعـفنو ءاودـلاب ناÒـبÿا امـه Ê’ديـصصلاو بــيـبطلاف .كـل اهفرـصص يذـلا

.كصسـفن ءاقـلت نم ةددحـŸا جÓـعلا ةدــم عـطقت’
.بــيـبطلا ةراصشتـصسا نودـب ءاودلا فرصص رركت ’

- 
-
-

-
-

لافطأ’ا يديأا لوانتم ‘ اًدبأا ةيودأ’ا كÎت’
 ( برـــــــــــــعلا ةــــــــــــلداـــيـصصلا داـــــــــــ–ا )                     ( برــــــــعلا ةـــــحـصصلا ءارزو سســـــلـ‹)

يبناجلا ريثأاتلا زاهجلا
تاحيفصصلا سصقن
تاببحملا ةردن يوافمللا ماظنلاو مدلا تابارطصضا
قأات
ة-مذو ،ح-ف-ط ن-م-صضت-ت ة-يد-ل-ج ة-ي-صسا-صسح طر--ف تÓ--عا--ف--ت
أ’ا رُ-tصش-قَ-تَ /نو-صسنو-ج سسن-ف-ي-ت-صس ة-مزÓ-ت-مو ة-ي-ئا-عو ةِ-جَ-صِس-نَْ
يّمtِمَصسsتلا ةsِيوِرَصْشبَلا ةِتuَومَتَمُلا

ةعانملا زاهج تابارطصضا

يبصصق جنصشت ةيفصصنملاو ةيردصصلا ،ةيصسفنتلا تابارطصض’ا
يدبك روصصق ةيوارفصصلا ةيدبكلا تابارطصض’ا

يبناجلا ريثأاتلا زاهجلا
هلوانت دنع ءاودلا ىلع دامتعا ةلاحب سضيرملا باصصي دق
.ةليوط تارتفلو ةريبك تاعرجب ةيصسفنلا تابارطصض’ا
باهتلا ،مفلا فافج ،مصضهلا رصسع ،ءايقإا ،نايثغ ،كاصسمإا

لاصصئتصسا مت يذلا ىصضرملا دنع سسايركنبلا يف داح
اًًقباصس مهيدل ةرارملا

ةيمصضهلا تابارطصض’ا

سساعن ،لوطملا لامعتصس’ا عم عادصصلا مقافت ،ةخود يبصصعلا زاهجلا بارطصضا
لوبتلا يف ةبوعصص ةيلوبلاو ةيولكلا تابارطصض’ا
قرعت ،ةكح هتاقحلمو دلجلا تابارطصضا

يبناجلا ريثأاتلا زاهجلا

ةخود - ةيبصصع يزكرملا يبصصعلا زاهجلا


